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REVISTA PRESEI 

 

 

 Conducerea interimară a PSD se reunește, luni, la sediul partidului din 

Bulevardul Kiseleff 

Conducerea interimară a PSD se reunește, luni, la sediul din Kiseleff, social-

democrații urmând să discute, între altele, despre alegerile anticipate și despre 

moțiunea de cenzură pe care o vor depune împotriva Guvernului Orban, 

informează Mediafax. 

 

Printre subiectele care vor fi discutate la întâlnirea de luni a conducerii Partidului 

Social Democrat se regăsesc alegerile anticipate și moțiunea de cenzură pe care 

PSD o va depune împotriva Guvernului Orban împreună cu UDMR. 

 

PSD a decis, după anunțul Guvernului privind angajarea răspunderii pe adoptarea 

legii referitoare la alegerea primarilor în două tururi, că vor depune moțiune de 

cenzură, primii parteneri la acest demers fiind UDMR. 

 

Președintele interimar al PSD, Marcel Ciolacu, a spus, duminică, la Târgoviște, că 

dacă moțiunea de cenzură împotriva Guvernului nu va trece, PSD va ataca la CCR 

legea alegerii primarilor în două tururi. 

(Sursa: Mediafax) 

 

 Guvernul Orban pregăteşte ordonanţă pentru şedinţa de luni: Zeci de mii de 

elevi sunt vizaţi 

Guvernul se reunește, luni, într-o ședință pentru a aproba Ordonanța pentru 

triplarea numărului de școli din programul „Masa după școală”, au relatat surse 

guvernamentale, duminică, pentru MEDIAFAX. 

Proiectul de ordonanță prevede ridicara numărului de școli din program la 150, mai 

relatează sursele. 

http://www.news.mediafax.biz/news/details.aspx?id=1692167


CNSLR Fratia | Revista Presei 20 ianuarie 2020 2 

 

Surse guvernamentale au relatat, pentru MEDIAFAX, că Executivul se reunește, 

luni, într-o ședință pentru a aproba Ordonanța pentru triplarea numărului de școli 

din programul „Masa după școală”. 

Proiectul de ordonanță pentru triplarea numărului de școli din programul „Masa la 

școală”, prevede printre altele creșterea numărului de școli de la 50, la 150 de școli 

(63.000 de elevi), au relatat surse guvernamentale, pentru MEDAIFAX. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

 Ciolacu, anunţ de ULTIMĂ ORĂ: PSD are semnături necesare pentru 

moţiunea de cenzură. Suspiciuni legate de o manevră fără precedent 

Preşedintele interimar al PSD Marcel Ciolacu afirmă că 115 parlamentari au 

semnat până acum pentru moţiunea de cenzură anunţată de PSD şi UDMR ca 

reacţie la decizia Guvernului de a-şi asuma răspunderea pe legea privind alegerea 

primarilor din două tururi de scrutin. Marcel Ciolacu se arată încrezător că toţi 

deputaţii şi senatorii social-democraţi vor vota moţiunea, spunând că „cine a avut 

de plecat, a plecat”, transmite news.ro. 

„Vom merge în continuare, cum am promis. O să depunem moţiunea de cenzură, 

facem calendarul, sesiune extraordinară convocată de preşedintele României, 

depunem moţiunea şi, repet, moţiunea nu este.. într-o sesiune parlamentară ai 

dreptul să depui o moţiune în respectiva sesiune parlamentară. Nouă ne-au dat 

acum şansa să depunem două. Sper să se oprească odată cu asumările, sper Curtea 

Constituţională să judece cele trei sesizări de până acum şi sperăm noi că se va 

respecta până la urmă legea şi se vor stopa aceste asumări de răspundere. Nu 

depunem moţiunea având un proiect politic în spate, depunem moţiunea avertizând 

faptul că este o linie roşie a democraţiei, care nu trebuie încălcată. Până acum doar 

PSD şi UDMR doresc să facă acest demers. Mai este până la moţiune, mai este 

până la vot, vom vedea care dintre parlamentari vor veni alături de noi.  
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Nici guvernul Orban nu a avut matematic numărul suficient nici pentru a schimba 

guvernul Dăncilă, nici pentru a intra dânşii la guvernare, deci, jocul este deschis şi 

vom vedea. În cazul în care moţiunea nu trece, vom ataca la CCR”, a declarat 

Marcel Ciolacu duminică, în cadrul unei conferinţe de presă la Târgovişte. 

El a precizat că speră ca, în cazul în care moţiunea de cenzură va trece, guvernul să 

nu dea o ordonanţă între momentul votării şi cel al publicării rezultatului moţiunii 

în Monitorul Oficial. 

„Sper să nu le treacă prin cap, să spunem, că trece moţiunea şi până când apare în 

Monitorul Oficial vor da vreo ordonanţă. Se poate şi asta, ar fi chiar noaptea minţii. 

Nu facem nimic din ceea ce nu ne-am dorit. Am anunţat că vom face acest lucru în 

cazul în care vor face această, schimbare total incorectă şi abuzivă” a adăugat 

Ciolacu. 

Ciolacu a afirmat, răspunzând unei întrebări, că până în prezent s-au strâns 115 

semnături, suficiente pentru a depune moţiunea. El a afirmat de asemenea că poartă 

discuţii şi cu Victor Ponta pentru susţinerea moţiunii de cenzură şi că speră să 

ajungă la un acord în această privinţă cu liderul Pro România. 

Întrebat dacă are încredere că toţi parlamentarii PSD vor vota moţiunea, liderul 

PSD s-a arătat încrezător. 

„Eu cred că suntem oameni serioşi, ne ţinem de treabă. Şi cred, de asemeni, că cine 

a avut de plecat, a plecat” a răspuns liderul interimar al PSD. El a spus că înţelege 

ca în politică să existe şi „un anumit respect, nu numai interes personal”. 

Guvernul şi-a anunţat decizia de a-şi angaja răspunderea în Parlament pentru legea 

privind alegerea primarilor în două tururi de scrutin. 

Conform Constituţiei, Guvernul este demis dacă o moţiune de cenzură, depusă în 

termen de 3 zile de la prezentarea programului, a declaraţiei de politică generală 

sau a proiectului de lege pentru care şi-a asumat răspunderea în Parlament, a fost 

votată. 
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Moţiunea de cenzură poate fi iniţiată de cel puţin o pătrime din numărul total al 

deputaţilor şi senatorilor şi se comunică Guvernului la data depunerii. 

Moţiunea de cenzură se dezbate după 3 zile de la data când a fost prezentată în 

şedinţa comună a celor două Camere. 

Dacă moţiunea de cenzură a fost respinsă, deputaţii şi senatorii care au semnat-o 

nu mai pot iniţia, în aceeaşi sesiune, o nouă moţiune de cenzură, cu excepţia 

cazului în care Guvernul îşi angajează răspunderea. 

(Sursa: news.ro) 

 

 Ludovic Orban, la HotNews.ro LIVE: Dacă adoptam OUG pentru alegerea 

primarilor în două tururi exista riscul să o atace Avocatul Poporului și să fie 

declarată neconstituțională /Intervenim și dacă modificarea privind alegerea 

preşedinţilor de CJ nu va fi adoptată în Parlament 

Premierul Ludovic Orban motivează alegerea variantei de angajare a răspunderii 

Guvernului pentru alegerea primarilor în două tururi prin faptul că ”are puține 

elemente care să permită PSD să aibă succes la Curtea Constituțională”. El a spus, 

la interviurile HotNews live, că dacă era adoptată o ordonanță de urgență pe 

modificarea legislației electorale exista riscul ca Avocatul Poporului să sesize 

Curtea și existau riscuri majore să fie declarată neconstituțională. 

”Nu puteam să adoptăm ordonanță de urgență atâta timp cât aveam la dispoziție și 

procedura angajării răspunderii. (...) Exista riscul ca Avocatul Poporului să sesize 

Curtea Constituțională și existau riscuri majore să fie declarată neconstituțională”, 

a declarat Orban. 

Premierul a mai spus că Guvernul va interveni și în cazul în care modificarea 

privind alegerea preşedinţilor de consilii județene nu va fi adoptată în Parlament și 

vor fi "tergiversări procedurale". 

"În privinţa alegerii preşedinţilor de consilii judeţene, din cauză că şi UDMR 

susţine această alegere a preşedinţilor de consilii judeţene, există o şansă foarte 

mare ca acest proiect de lege să iasă din defuncta Comisie de cod electoral.  
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Există o majoritate favorabilă să se poată adopta pe cale parlamentară, dar vom 

analiza să vedem clar ce se întâmplă. Şi aici vrem să intervenim în cazul în care 

prin tergiversări procedurale poate fi împiedicată adoptarea acestei modificări, 

adică, practic, respingerea Ordonanţei 40, cea care a reglementat schimbarea 

modului de alegere a preşedinţilor de consilii judeţene. Şi poziţia noastră este 

foarte clară - vrem ca preşedinţii de consilii judeţene să fie aleşi de consilierii 

judeţeni", a declarat premierul Ludovic Orban, întrebat dacă Guvernul 

intenţionează vreo modificare şi în cazul alegerii preşedinţilor de consilii judeţene. 

HotNews.ro a transmis livetext declarațiile premierului: 

 Despre asumarea răspunderii pentru alegerea primarilor în două tururi: Am 

ajuns la concluzia că e aproape imposibilă adoptarea proiectului în 

Parlament pentru că majoritatea din birourile permanente a făcut o 

șmecherie. Legea a fost trimisă la o comisie de cod electroral unde este o 

majoritate ostilă acestui proiect 

 Am ajuns la concluzia că nu puteam să adoptăm o ordonanță de urgență 

pentru că exista riscul să o atace Avocatul Poporului și să fie declarată 

neconstituțională 

 Este o reglementare mai amplă în această lege pe care ne asumăm 

răspunderea. 

 Nu este operată nicio modificare pe alegerea șefilor de consilii județene. 

Există șanse mari ca un proiect de lege în acest sens să iasă din defuncta 

comisie de cod electoral și să fie adoptată legea 

 În privinţa alegerii preşedinţilor de consilii judeţene, din cauză că şi UDMR 

susţine această alegere a preşedinţilor de consilii judeţene, există o şansă 

foarte mare ca acest proiect de lege să iasă din defuncta Comisie de cod 

electoral. Există o majoritate favorabilă să se poată adopta pe cale 

parlamentară, dar vom analiza să vedem clar ce se întâmplă 

 Şi aici vrem să intervenim în cazul în care prin tergiversări procedurale 

poate fi împiedicată adoptarea acestei modificări, adică, practic, respingerea 

Ordonanţei 40, cea care a reglementat schimbarea modului de alegere a 

preşedinţilor de consilii judeţene 
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 Şi poziţia noastră este foarte clară - vrem ca preşedinţii de consilii judeţene 

să fie aleşi de consilierii judeţeni 

 Angajarea răspunderii este superioară OUG ca procedură și are puține 

elemente care să permită PSD să aibă succes la Curtea Constituțională 

 E vorba de o modificare care să permită o legitimitate mai mare pentru cei 

care susțin destinele comunităților locale. E o chestiune care întărește 

democrația 

 La momentul adoptării legii cu alegeri într-un tur eu am votat împotrivă, 

susțin din 1992 constant acest principiu de alegere 

 Sistemul de alegeri în două tururi permite cetățenilor să îl schimbe dacă 

primarul nu e bun 

 Vom avea și alegeri locale în 2 tururi și anticipate? Depinde dacă se depune 

moțiune de cenzură. Trebuie să vedem dacă Guvernul la moțiune și respinge 

de parlament două propuneri de premier 

 Dacă ajungem în situația declanșării de alegeri anticipate, parlamentarii PNL 

nu vor vota învestirea niciunui Guvern. Parlamentul actual reflectă votul din 

2016, iar opțiunile oamenilor sunt radical schimbate acum 

 Parlamentul trebuie să fie oglinda fidelă a opțiunilor oamenilor, iar 

parlamentul actual este în contradicție totală cu opțiunile oamenilor 

 În plus, Parlamentul pune bețe în roate Guvernului și respinge orice proiect 

al Guvernului. De ex, peste 80% din cetățeni vor primari aleși în 2 tururi, 

PSD e împotrivă și are peste 40% din parlamentari 

 Vrem anticipate și pentru a putea asigura un suport stabil pentru guvernare, 

care să permită adoptarea proiectelor adoptate de guvern 

 Ca să fie clar - dacă PSD prin moțiune dărâmă Guvernul parlamentarii PNL 

vor vota împotriva următoarelor învestiri? Cu siguranță. Niciun vot nu va fi 

de la PNL pentru noi învestiri 
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 La următoarea moțiune de cenzură a PSD parlamentarii PNL vor vota 

împotrivă clar, dar nu văd cum vor reuși să treacă. PSD și UDMR au în total 

227 sau 228 de voturi, să vedem câți vor vota din ei. Nu pot aduna voturi 

decât dacă votează Ponta 

 Și cum declanșați anticipate dacă nu trece moțiunea? Vom mai da ocazia 

PSD să aibă moțiuni 

 E posibilă angajarea răspunderii și pe Secția specială și analizăm acum 

posibilitatea asumării răspunderii pe desființarea pensiilor speciale pentru 

parlamentari, să vedem atunci ce va face PSD 

 În ciuda discuțiilor din spațiul public, nu am evaluat până acum posibilitatea 

să demisionez 

 Aveți garanția de la președintele Iohnnis că veți fi următorul premier 

desemnat? Da, pentru că am garanția că vom câștiga alegerile, anticipate sau 

la termen 

 Despre candidatul pentru Primăria București: Săptămâna care începe, luni, 

va intra în teren un sondaj de opinie prin care vom testa potenţialii candidaţi 

ai partidului, patru la număr 

 Avem patru candidaţi pe care-i măsurăm, dar, evident, măsurăm şi alţi 

potenţiali candidaţi 

 Sunteți măsurat și dvs în acest sondaj pentru PMB? Nu, nu. Eu sunt măsurat 

numai ca grad de satisfacţie faţă de exercitarea funcţiei de premier, nu sunt 

măsurat ca şi candidat la Primăria Capitalei 

 Misiunea mea este să câştig alegerile locale şi parlamentare şi să asigur o 

bună guvernare, iar partidul m-a desemnat, nu pot să mă joc cu oamenii şi cu 

partidul meu, partidul m-a desemnat prin hotărârea Consiliului Naţional, 

care este forul cel mai important dintre congrese, m-a desemnat candidat la 

funcţia de prim-ministru 

 Nu pot să mă joc, să fiu sunt desemnat candidat la funcţia de prim-ministru 

şi după aia să mă sucesc şi să mă duc să candidez la Primărie 



CNSLR Fratia | Revista Presei 20 ianuarie 2020 8 

 

 Alocațiile pentru copii - vor fi majorate în a doua jumătate a anului?: Dacă 

există resurse financiare 

 Majorarea alocațiilor generează o cheltuială suplimentară la buget de 6,3 

miliarde de lei, adăugați încă 16 miliarde de lei pentru a asigura creșterea 

pensiilor și pe salarizare și vedem ce impact bugetar este 

 Guvernul nu are bani de casă și nu poate aduna bani din eter. Deficitul 

înseamnă cheltuirea unor bani care nu există 

 În nicio țară civilizată din lumea asta, dacă vine un partid și promite 

dublarea pensiilor, partidul acela nu e luat în serios 

 Nu există nicăieri în lume să dublezi alocarea alocațiilor de 2 ori într-un an. 

Această lege a fost o răzbunare a PSD pe noi 

 Despre creșterea gradului de colectare a impozitelor și informatizarea 

ANAF: Ministrul Finanțelor a anunțat că va înainta în CSAT o propunere 

pentru ca evaziunea fiscală să fie considerată pericol la adresa siguranței 

naționale. Asta ne permite să finalizăm procedurile de licitație pe 

digitalizarea ANAF 

 Toți comercianții și toți furnizorii de servicii și-au luat case de marcat fiscale 

cu transmiterea datelor online și ANAF-ul nu a făcut procedura pentru 

achiziționarea serverelor necesare pentru operaționalizarea sistemului, deși e 

în interesul fundamental, în primul rând al ANAF-ului, de a îmbunătăți 

colectarea ca urmare a datelor pe care le primesc prin intermediul acestor 

case de marcat 

 Guvernele dinaintea noastră au achiziționat softuri la prețuri extrem de mari 

și fără codul sursă. Noi vrem să simplificăm această procedură de achiziție și 

să o finalizăm cât mai rapid, să nu ne mai poată pune bețe în roate unii și 

alții pe această procedură 

 Obiectivul nostru este să asigurăm informatizarea ANAF într-un termen cât 

mai scurt. Dacă CSAT acceptă inițiativa, ANAF poate face achiziție directă 

sau face o procedură competitivă simplificată 
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 Noi suntem în epoca de piatră legat de informatizare. A fost odată cu băieții 

deștepți 

 Dar creșterea gradului de colectare durează, se va face în minimum 6 luni 

 Deci, este posibil ca alocațiile să nu fie majorate în acest an? E o garanție că 

vom crește alocațiile pentru copii, cu cât le vom crește vom vedea. E cert că 

le creștem, vedem cum atunci când ne apropiem de termenul de rectificare a 

bugetului 

 Despre autostrăzi: Autostrada Tg Mureș-Iași Ungheni, eu sunt primul care a 

vorbit despre acest proiect în 2007. Acum, tronsonul Târgu Neamț-Ungheni 

este prevăzut să se realizeze prin PPP, ceea ce e o glumă. Vom depune 

cerere de finanțare. Avem un plan de acțiune pentru fiecare tronson de 

autostradă 

 A fost un fakenews că CE oprește finanțarea pentru tronsoanele autostrăzii 

Sibiu- Pitesti. E o minciuna gogonată 

 Comarnic-Brașov. Vedem cum o vom realiza. Până la finalul lunii ianuarie 

vom lua o decizie. Cred că trebuie făcută pe finanțare din buget, nu pe PPP. 

Trebuie revizuit de urgență studiul de fezabilitate și pornită licitația și 

finanțată din buget. Asta e soluția mea, care e cea mai simplă. Sunt cei mai 

mari indici de trafic pe DN1. 

 Dvs cum ajungeti la Brașov? Am mai multe variante, între care DN 1 A. Nu 

am folosit trenul în ultima perioadă. Și acolo este nereazilizat tronsonul 

Predeal -Brașov, încă vorbim care e soluția tehnică de modernizare a acestui 

tronson feroviar 

 Credeți că în 5 ani se face această autostradă? Da, dacă rămânem noi la 

guvernare. E valabil și pentru Sibiu-Pitești 

 Depolitizarea instituțiilor. Câte instituții au fost depolitizate? Încă suntem în 

faza de curățare a instituțiilor de cei care au intrat pe ușa din dos în 

guvernarea PSD. Folosim mai multe pârghii, una fiind încetarea detașărilor. 

Adoptăm organigramele și cel mai mare obiectiv este îmbunătățirea 

legislației pentru ocuparea funcției publice, prin concurs cu evaluare corectă 
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 Obiectivul principal este îmbunătățirea legislației privitoare la ocuparea 

funcțiilor publice, astfel încât concursul să fie unica modalitate de ocupare a 

unui post, fie el de execuție sau de conducere. Trebuie îmbunătățite și 

prevederile legate de gestiunea carierei funcționarului public. Avem doar trei 

trepe în carierea funcționarului public. În alte sisteme sunt 9 trepte ierarhice. 

Dacă un om se angajează la 24-25 ani, după ce a terminat o facultate, poate 

sa ajungă la 35 ani în varful carierei de funcționar și nu mai are niciun 

stimulent suplimentar după ce ajunge la vârful carierei de funcționar. Este 

varza sistemul carierei funcționarului. 

 Trebuie sisteme de evaluare obiectivă. Informatizarea. De ce mulți sunt 

impotriva digitalizării? În momentul în care digitalizezi și ai și sistem, 

intranetul perfomant, în care tu poți să vezi... Nu mai umbli cu hârtii și 

introduci semnătura electronică și circulația documentelor să fie strict pe 

rețeaua de intranet. În momentul respectiv poți să evaluezi mult mai bine ce 

face un funcționar, pentru că știi exact ce procesează, ce activități depun și 

poți să măsori, poți să măsori comparativ între funcționari care au aceleași 

atribuții, să vezi care este cel mai performant 

 Să-l plătești mai bine pe cel care iși face mai bine treaba, nu pe cel care are 

relația mai bună cu șeful. 

 Inspectorii școlari numiți sunt membri PNL? Dacă avem oameni care sunt 

buni...Acum dacă e membru PNL să nu-l pun în funcție? Ar fi culmea 

 Trebuie realizat un sistem de concurs care să permită când se fac 

concursurile pentru inspectori să câștige cei mai buni 

 Despre vizita ministrului Educației în școli - Nu am văzut despre ce e vorba, 

nu am timp să mă uit la televizor 

 E normală o astfel de atitudine? E normal ca ministrul Educației să meargă 

în școli 

 În ceea ce privește faptul că a fost însoțită de media, să știți că există și un 

inters din partea lor de a fi parte la astfel de acțiuni 
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 Am înțeles că au fost ceva discuții pentru faptul că a mustrat-o pe învățoare 

 Activitatea unui ministru este publică, eu îmi public agenda, dacă media este 

interesată să participe la unele activități nu pot să-i împiedic și cred că și 

doamna ministru își comunică agenda, iar prezența mass-media depinde de 

dorința lor de a fi prezenți 

 Nu cred că este o chestie intenționată, mi-am luat camerele ca să se vadă 

cum fac eu controale 

 O să am o discuție (cu Monica Anisie) pe tema asta. Important e ce face un 

om când nu are camerele asupra lui 

 Mie mi-au displăcut întotdeauna lucrurile astea cu spectacol 

 Da, era de preferat ca doamna Anisie să se ducă fără camerefără camere în 

acea vizită, în vizită inopinată 

 Depre numirile controversate de secretari de stat, cum a fost cea a lui Cătălin 

Bulf la Ministerul Economiei: Am avut discuții mai lungi cu PMP legate de 

această nominalizare. Ați văzut că a venit mai târziu. Până la urmă au 

insistat, am luat decizia, dar voi proceda similar cum am procedat în cazul 

secretarului de stat care a fost susținut tot de PMP, care era secretar de stat 

pe aviație, la Ministerul Transportului. În momentul în care am aflat că a 

refuzat să i se recolteze probele biologice, l-am demis instant. 

 Majoritatea numirilor făcute pe zona PNL nu au generat discuții publice. Eu 

verific cu rigurozitate, verific dacă se respectă criteriile de integritate, verific 

dacă au dosare penale. Am încercat să aducem oameni serioși și cel puțin pe 

zona PNL nu sunt probleme. Candidații PNL sunt supuși unor proceduri 

serioase. 

 Nu există nicio ezitare să schimbăm niște oameni 

 Despre mărirea pensiilor cu 40% din toamnă, așa cum este prevăzut în legea 

pensiilor: Nu e 100% asta 
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 Banii sunt prevăzuți, dar totul depinde de cum evoluează economia, dacă 

reușim să asigurăm un trend economic solid, o crește economică consolidată, 

să relansăm investițiile, să îmbunătățim colectarea 

 De regulă, creșterile trebuie legate de indicatori economici obiectivi. PSD a 

făcut varză legea pensiilor, a crescut din burtă punctul de pensie. Pe ce bază, 

având la bază ce calcule, ce studiu de impact? 

 E o vraiște generalizată și omul nu știe la ce să se aștepte 

 Impactul pe 2020 e de aproximativ 16 miliarde, iar pe 2021, în jur de 150 de 

miliarde, iar impactul pe 2022 duce spre 180 de miliarde 

 România pentru a-și putea realiza infrastructura de transport va avea nevoie 

în următorii 10-12 ani de 40 de miliarde de euro 

 E foarte probabil ca efortul bugetar să crească pentru cofinanțarea 

proiectelor europene 

 Ne așteptăm la alocări de 4,5 mld de euro, iar dacă se acceptă fazarea, o 

parte din bani nu vor putea fi folosiți pe proiecte noi, ci pentru lucrări care 

trec de la un exercițiu bugetar la altul 

 Vom crește pensiile cu siguranță, dar nu vom lua o decizie care să afecteze 

evoluția economiei pe termen lung 

 Vom crește și alocațiile, vom încerca să asigurăm o creștere cât mai mare 

 Sper să nu vină și o criză economică. Ne va pune într-un impas extrem de 

grav, pentru că în ultimii 3 ani s-a dezechilibrat grav economia românească - 

deficitul bugetar, inflația, cursul euro-leu 

 Despre întâlnirea Vela-Cumpănașu: Sunt convins că domnul Vela s-a întâlnit 

întâmplător cu Cumpănașu pentru că el participa la un eveniment și dacă ați 

văzut s-au întâlnit pe un culoar, nu a fost o întâlnire stabilită, programată. 

 Sunt convins că aceste întâlniri întâmplătoare vor fi foarte rare în perioada 

următoare 
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 PNL e suficient de deschis către societatea civilă, către patronate, sindicate, 

astfel încât astfel încât să ținem cont de toate propunerile pozitive care se fac 

din partea societății 

 Mai impozitați sau nu IT-iștii? Cu siguranță tratamentul fiscal egal al 

cetățenilor și al firmelor reprezintă un obiectiov al guvernării noastre. Când 

o vom face, o vom anunța 

 Întrebat cum a fost posibil să rămână atâta timp în funcție primarul PNL 

acuzat că a agresat sexual 2 fete, în sediul Primăriei: Am fost informat 

 Nu s-a știut de lucrul ăsta. Credeți că a știut cineva? Acum s-a văzut, ca 

urmare a unei depoziții făcute în instanță. El a fost demis din funcția de 

președinte al organizației (filiala locala a PNL) și nu o să mai candideze el, o 

sa avem alt candidat 

 Cum să știm de așa ceva? Dacă dumneavoastră vă imaginați că poti sa stii 

tot ce a facut orice candidat de primar acum 10-15-20 de ani ... A trecut 

vremea aia în care se făcea dosarul la securitate și se știa tot despre fiecare 

 Despre proiectul BRUA. BRUA trebuie sa înceapă în Bulgaria, care se 

interconectează la conducta de gaz Turkish Stream. Da (se interconectează 

cu TurkStream). Vom avea o sursă de gaz din sud. Să vedem ce o să facă 

Ungaria, că încă nu este clar. În mod normal, trebuie să ajungă la 

Baumgarten (n.red. Austria) 

 Despre Reactoarele 3 și 4 de la Cernavodă: Mie îmi este clar că nu o să 

meargă cu chinezii (...) Vom vedea cu ce partener (vor fi făcute reactoarele). 

Este vorba de partener și finanțare 

 Despre vânzare de către Exxon Mobil a participației de 50% pe care o deține 

în proiectul Neptun din Marea Neagră: Numai Exxon poate să decidă, nu 

putem decide noi. Ce putem face noi? Putem să găsim o soluție să 

impiedicăm o decizie care să nu ne convină. Până la urmă, decizia de 

vânzare a participației de 50% a Exxon o ia Exxon. 
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 Aici putem să generăm o ofertă atractivă în care să fie implicată și o 

companie românească. Suntem implicați în realizarea unei oferte către 

Exxon care să fie atractivă și care să creeze o implicare și a României în 

acest proiect. 

 Exxon stabilește până la urmă dacă pleacă. Dacă nu poate să-și vândă 

participația la un preț care să-i convină, un preț estimat, dorit de conducerea 

Exxon, s-ar putea să decidă să rămână. Probabil, șansele nu sunt foarte mari. 

Asta depinde foarte mult de Exxon. Sigur, în discuțiile pe care le-am avut, 

am spus foarte clar: hotărâți-vă ce vreți să faceți, iar dacă vă hotărâți să 

vindeți, trebuie să știți de la noi care sunt punctele noastre de vedere. 

 (Sursa: hotnews.ro) 

 

 Ministerul Justiţiei: Încep interviurile pentru funcţiile vacante de adjuncţi şi 

şefi de secţii din PÎCCJ, DNA şi DIICOT 

Interviurile candidaţilor pentru funcţiile vacante de adjuncţi şi şefi de secţie din 

Parchetul General, DNA şi DIICOT încep luni, la Ministerul Justiţiei, fiind 

programate să se încheie pe 31 ianuarie. 

 

Procurorul general interimar, Bogdan Licu, este singurul candidat admis la 

interviul pentru funcţia de prim-adjunct al procurorului general. 

 

Potrivit listei publicate pe site-ul Ministerului Justiţiei, Bogdan Licu va susţine 

interviul pentru funcţia de prim-adjunct al procurorului general al Parchetului de pe 

lângă Înalta Curte de Casaţie şi Justiţie (PICCJ) luni, când este programată să-şi 

prezinte proiectul în faţa comisiei şi Maria Magdalena Militaru de la Parchetul de 

pe lângă Curtea de Apel Bucureşti, care este unic candidat pentru funcţia de 

adjunct al procurorului general. 

 

Pentru funcţia de şef al Secţiei de urmărire penală şi criminalistică de la PICCJ vor 

susţine interviuri, tot luni, procurorii Dragoş Cojocariu, Adriana Denisa Cristodor 

şi Romulus Dan Varga. 
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Interviurile vor fi reluate pe pe 27 şi 28 ianuarie, când procurorii Marius Museanu, 

Ionel Corbu, Cătălin Ranco Piţu, Paul Truica, Grigore Cătălin Popescu şi Florin 

Daniel Căşuneanu vor susţine interviu pentru funcţia de şef al Secţie parchetelor 

militare de la PICCJ. 

 

Pentru funcţia de adjunct al procurorului-şef de la DIICOT s-au înscris procurorii 

Ioana Bogdana Albani, Oana Daniela Paţu, Teodor Niţă şi Oana Schmidt-Hăineală, 

interviurile fiind programate pe 29 ianuarie. 

 

Pe 30 ianuarie vor susţine interviurile pentru funcţia de adjunct al procurorului-şef 

al DNA procurorii Gabriela Popa, Mădălina Scarlat şi Elena Hach. 

 

Pe 31 ianuarie sunt programate interviurile susţinute de Constantin Claudiu 

Dumitrescu - pentru funcţia de şef al Secţiei de combatere a infracţiunilor asimilate 

infracţiunilor de corupţie din cadrul DNA şi de Silviu Paul Dumitriu - pentru 

funcţia de şef al Secţiei de combatere a corupţiei din cadrul DNA. 

 

Candidaţii admişi la interviu vor avea la dispoziţie 30 de minute pentru susţinerea 

proiectului şi 60 de minute pentru întrebări şi răspunsuri, precizează Ministerul 

Justiţiei.  

(Sursa: Agerpres) 

 

 Incep pledoariile finale in procesele privind Sectia Speciala si MCV de la 

CJUE. Intrebarile la care trebuie sa raspunda guvernul 

"Care sunt motivele care au determinat guvernul roman sa considere necesara 

infiintarea, prin Legea nr. 207/2018 si prin Ordonantele de Urgenta nr. 90/2018, 

92/2018, 7/2019 si 12/2019, in cadrul Ministerului Public roman, a unei sectii 

speciale pentru investigarea infractiunilor din justitie? Care sunt motivele pentru 

care a fost necesara recurgerea la aceste ordonante de urgenta?" 

 

Aceasta este una dintre cele 15 intrebari la care reprezentantul Guvernului 

Romaniei trebuie sa raspunda in fata Curtii de Justitie a Uniunii Europene (CJUE).  
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Un proces deschis de mai multe asociatii ale magistratilor din Romania impotriva 

modificarilor aduse legilor Justitiei de coalitia PSD-ALDE. 

 

In acest caz, instanta europeana trebuie sa dea mai multe decizii importante pentru 

Justitia din Romania privind: natura juridica a Mecanismului de cooperare si de 

verificare (MCV) instituit de Comisia Europeana, infiintarea Sectiei de Investigare 

a Infractiunilor din Justitie (SIIJ), cunoscuta ca Sectia Speciala (SS), dar si 

caracterul mai multor ordonante de urgenta promovate de fostul ministru al 

Justitiei, Tudorel Toader - cum ar fi cea prin care a fost mentinut in functie seful 

Inspectiei Judiciare, Lucian Netejoru. 

 

Pledoariile incep la ora 14.30 

 

Luni, de la ora 14.30, incep pledoariile finale la Luxemburg. Procesul continua si 

marti, de la ora 9.00. Din punct de vedere tehnic, instanta din Luxemburg a reunit 

sase dosare (C-83/19, C-127/19, C-195/19, C-291/19, C-355/19 si C-397/19) intr-

un singur caz, denumit "Asociatia Forumul Judecatorilor din Romania si altii". 

 

Autoritatile romane vor fi reprezentate de noul agent guvernamental pentru CJUE, 

Emilia Ganea, iar Parchetul General va fi reprezentat de adjunctul procurorului 

general al Romaniei, Horatiu Radu. 

 

Pe de alta parte, CSM a mers pe mana avocatului Radu Chirita, asa cum Ziare.com 

a scris aici: Avocatul Radu Chirita, aparator al unor VIP-uri acuzate de coruptie, 

reprezinta CSM in procesul de la CJUE privind infiintarea Sectiei Speciale 

 

Inspectia Judiciara nu are niciun reprezentant la CJUE. 

 

Patru magistrati romani vor reprezenta asociatiile profesionale: judecatorii Dragos 

Calin si Lucia Zaharia, co-presedintii asociatiei Forumului Judecatorilor din 

Romania (FJR), procurorul Alexandra Lancranjan din partea asociatiei Miscarea 

pentru Apararea Statului Procurorilor si procurorul Bogdan Pirlog, presedintele 

Asociatiei Initiativa pentru Justitie. 

 

 

http://www.ziare.com/stiri/magistrati/avocatul-radu-chirita-aparator-al-unor-vip-uri-acuzate-de-coruptie-reprezinta-csm-in-procesul-de-la-cjue-privind-infiintarea-sectiei-speciale-1593341
http://www.ziare.com/stiri/magistrati/avocatul-radu-chirita-aparator-al-unor-vip-uri-acuzate-de-coruptie-reprezinta-csm-in-procesul-de-la-cjue-privind-infiintarea-sectiei-speciale-1593341


CNSLR Fratia | Revista Presei 20 ianuarie 2020 17 

 

"Asociatia Forumul Judecatorilor din Romania considera ca Romania trebuie sa 

tina seama in mod corespunzator de cerintele si de recomandarile formulate in 

rapoartele mentionate (rapoartele Comisiei Europene - n.red.) si ca nu poate 

adopta sau mentine masuri care contravin rezultatului prevazut de acestea sau care 

risca sa il compromita", este punctul de vedere al FJR. 

 

Citeste comunicatul asociatiei, publicat duminica seara, pe site-ul FJR. 

 

Isi vor sustine punctele de vedere in fata CJUE si reprezentantii Comisiei Europene 

si ai unor state care au intervenit in procedura, precum Belgia, Danemarca, Suedia. 

 

Intrebari in serie 

 

Magistratii CJUE au pregatit pentru cele doua zile de pledoarii mai multe intrebari, 

intinse pe 6 pagini. Modul in care acestea sunt redactate dezvaluie faptul ca 

magistratii au inteles care sunt mizele schimbarilor legislative din Justitie si de ce 

guvernele PSD care s-au succedat au initiat mai multe ordonante de urgenta (cum 

ar fi OUG prin care a fost mentinut in functie seful Inspectiei Judiciare, Lucian 

Netejoru, sau modul in care a fost operationalizata Sectia Speciala). 

 

Guvernul Romaniei trebuie sa raspunda la 15 intrebari mari (unele au mai multe 

sub-intrebari suplimentare - n.red.), cu privire la natura ordonantelor de urgenta 

ale Guvernului, la Inspectia Judiciara, la Sectia Speciala si la raspunderea materiala 

a judecatorilor. 

 

De exemplu, una din intrebari vizeaza mentinerea lui Lucian Netejoru la sefia 

Inspectiei Judiciare. 

 

"Consiliul Superior al Magistraturii dispunea, potrivit dreptului roman, de 

competentele necesare pentru numirea inspectorului-sef al Inspectiei Judiciare 

atunci cand mandatul titularului functiei a expirat la 30 august 2018? In special, 

facand abstractie de modificarile introduse prin Ordonanta de Urgenta a 

Guvernului nr. 77/2018, dreptul roman prevede un mecanism juridic aplicabil in 

situatia in care mandatul inspectorului-sef al Inspectiei Judiciare expira fara ca un 

succesor sa fie numit in conformitate cu articolul 67 din Legea nr. 317/2004?  

http://www.forumuljudecatorilor.ro/index.php/archives/4016
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 Este aplicabila delegarea prevazuta de Legea nr. 303/2004?" 

 

Cele mai multe intrebari vizeaza insa Sectia Speciala. 

 

- "Care sunt motivele care au determinat guvernul roman sa considere necesara 

infiintarea, prin Legea nr. 207/2018 si prin Ordonantele de Urgenta nr. 90/2018, 

92/2018, 7/2019 si 12/2019, in cadrul Ministerului Public roman, a unei sectii 

speciale pentru investigarea infractiunilor din justitie? Care sunt motivele pentru 

care a fost necesara recurgerea la aceste ordonante de urgenta?" 

 

- "Care sunt competentele de care dispune aceasta sectie si care este statutul sau in 

cadrul ierarhiei parchetelor din Romania? Care sunt diferentele dintre normele de 

numire in functie prevazute de Ordonanta de Urgenta nr. 90/2018 si normele 

generale de numire in functie?" 

 

- "In ce mod infiintarea unei sectii speciale care are o competenta ratione personae 

in privinta infractiunilor comise de magistrati ofera, astfel cum arata guvernul 

roman in observatiile sale scrise, garantii suplimentare judecatorilor si procurorilor 

vizati de anchete penale?" 

 

Una dintre intrebari vizeaza modalitatea prin care Sectia Speciala a incercat sa 

preia de la DNA cazul Tel Drum-Liviu Dragnea, sub pretextul ca este o plangere 

penala facuta impotriva unul magistrat. 

 

- "In cazul in care se formuleaza o plangere penala impotriva unui judecator sau a 

unui procuror in cursul unei anchete referitoare la o alta persoana, dosarul privind 

aceasta persoana este transferat la Sectia pentru investigarea infractiunilor din 

justitie? Care sunt motivele unui astfel de transfer? Articolul 881 alineatul (2) din 

Legea nr. 304/2004 este singurul temei legal al unui asemenea transfer?" 

 

Sunt obligatorii recomandarile din MCV? 

 

Pe de alta parte, CJUE a dat si o lista mai larga de aspecte care pot fi abordate de 

toate partile in pledoariile lor. 
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Cele mai multe aspecte vizeaza natura juridica a Mecanismului de cooperare si de 

verificare instituit prin Decizia 2006/928, obligatorie pentru statele membre 

destinatare si care prevede obiectivele de referinta pe care trebuie sa le atinga 

Romania, concretizand conditiile enuntate in Tratatul de aderare, in conformitate 

cu valorile si principiile pe care se intemeiaza Uniunea prevazute in special la 

articolul 2 si la articolul 19 alineatul (1) al doilea paragraf din Tratatul privind 

Uniunea Europeana. 

 

Aceasta este una dintre intrebari. 

 

"Cerintele si recomandarile care figureaza in rapoartele intocmite de Comisie in 

temeiul articolului 2 din Decizia 2006/928 vizeaza atingerea obiectivelor de 

referinta? in cazul unui raspuns afirmativ, este necesar sa se considere ca Romania 

trebuie sa tina seama in mod corespunzator de cerintele si de recomandarile 

formulate in rapoartele mentionate si ca nu poate adopta sau mentine masuri care 

contravin rezultatului prevazut de acestea sau care risca sa il compromita?" 

 

Iata intrebarile adresate tuturor partilor in cazul infiintarii Sectiei Speciale. 

 

"Articolul 19 alineatul (1) al doilea paragraf TUE se opune, in imprejurari precum 

cele in discutie in litigiul principal, infiintarii unei sectii speciale in cadrul 

Ministerului Public competente sa investigheze infractiunile savarsite de judecatori 

si de procurori?" 

 

"Articolul 19 alineatul (1) al doilea paragraf TUE se opune ca, in imprejurari 

precum cele in discutie in litigiul principal, dispozitiile care reglementeaza numirea 

procurorilor in cadrul unei astfel de sectii, precum si functionarea acesteia sa fie 

adoptate pe cale de ordonanta de urgenta a guvernului?" 

 

Ce urmeaza dupa pledoarii 

 

Dupa sustinerea pledoariilor si sesiunea de intrebari puse de judecatorii Marii 

Camere a CJUE si din partea avocatului general, instanta declara inchise 

dezbaterile. 
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CJUE urmeaza sa anunte termenul in care avocatul general isi va face publice 

concluziile. 

 

Din practica, acest termen ar fi in jur de o luna. Dupa concluzii, urmeaza 

pronuntarea CJUE. 

 

Rolul avocatului general 

 

Concluziile avocatului general nu sunt obligatorii pentru CJUE. Potrivit unui 

studiu, concluziile acestuia sunt urmate de catre Curte in aproximativ 88% din 

cazuri, arata advocate.ro. 

 

Cauzele aflate pe rolul Curtii beneficiaza de doua contributii impartiale, 

independente una fata de cealalta: cea a judecatorului-raportor, care ghideaza 

Curtea de-a lungul fazelor procedurale ale cauzei si redacteaza proiectul de 

hotarare, si cea a avocatului-general, care ofera intregii Curtii (inclusiv 

judecatorului-raportor) o analiza legala detaliata a problemelor cu care Curtea a 

fost sesizata, urmata de o solutie motivata, de care Curtea nu este insa tinuta. 

 

In concluziile sale, prezentate la finalul procedurii, avocatul general stabileste in 

detaliu cadrul de fapt si de drept al cauzei, examineaza toate sustinerile 

participantilor la procedura, eventual abordeaza probleme care nu au fost ridicate, 

dar care i se par importante in cauza si procedeaza la o cercetare proprie a 

normelor nationale in discutie, care poate include articole si lucrari de specialitate. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 Poluarea din Braşov, Iaşi şi Bucureşti, în analiză la Ministerul Mediului 

Ministrul Mediului, Apelor şi Pădurilor, Costel Alexe, a convocat luni, 20 ianuarie, 

reprezentanţii celor trei municipii care au probleme privind calitatea aerului şi se 

află sub monitorizarea Comisiei Europene sau chiar în aşteptarea unui verdict de la 

Curtea de Justiţie a Uniunii Europene. 

 

 

https://www.advocate.ro/Avocatul+general+-+rolul+si+activitatea+sa+-stire-1467
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Concluziile discuţiilor cu reprezentanţii municipiilor Braşov, Iaşi şi Bucureşti vor 

fi făcute publice, în jurul orei 15:00, de către ministrul Mediului. 

 

La începutul acestei săptămâni, Costel Alexe susţinea că România se află în 

situaţia în care aşteaptă verdictul în privinţa poluării din Bucureşti, ceea ce 

poate aduce o amendă cuprinsă între 100.000 şi 400.000 de euro. 

 

"Din păcate, în ultimii ani, poluarea aerului în Bucureşti a fost din ce în ce mai 

mare şi mai alarmantă de la an la an. Deşi aveam la Bucureşti un plan de măsuri, el 

nu este implementat aşa cum ar trebui. Dacă ar fi implementat aşa cum ar trebui, 

nu mai aveam atât de multe zile cu valori ridicate sau depăşiri în fiecare an. 

Primăria Capitalei, având în vedere că este astăzi în procedură de contencios cu 

Comisia Europeană şi din păcate nu a reuşit ani la rând să convingă Comisia că 

situaţia se îmbunătăţeşte, suntem astăzi în situaţia în care doar aşteptăm verdictul. 

Nici măcar nu am mai dat voie României să se apere în faţa Comisiei Europene, 

aşteptăm din moment în moment verdictul, care va însemna pentru România o 

amendă de între 100.000 şi 400.000 de euro până vom reuşi să ajungem să avem 

zile fără depăşiri", preciza ministrul Mediului. 

 

El a subliniat că în prezent România se află, în relaţia cu Comisia Europeană, 

în procedura de infringement pe cele trei oraşe, Bucureşti, Braşov şi Iaşi. 

 

"Le-am anunţat instituţional (administraţiile celor trei oraşe - n. r.) că le-am invitat 

pe data de 20 ianuarie la minister să discutăm despre ceea ce ar trebui să facă, 

pentru că Ministerul Mediului este cel care poartă corespondenţa cu CE. Braşov, 

Iaşi şi Bucureşti, din păcate Bucureşti fiind în această procedură de contencios", a 

mai spus Alexe.  

(Sursa: Agerpres) 

Ministrul Mediului: Statul renunță la taxa auto în 2020 

Anul acesta nu vom avea taxă auto, anunță ministrul Mediului. Costel Alexe spune 

că Guvernul nu va implementa în acest an o nouă taxă auto pe mașinile second-

hand importate. 

https://www.agerpres.ro/economic-intern/2020/01/13/alexe-despre-poluare-primaria-bucuresti-este-in-procedura-de-contencios-cu-comisia-europeana-inseamna-o-amenda-intre-100-000-si-400-000-de-euro--431601
https://www.agerpres.ro/economic-intern/2020/01/13/alexe-despre-poluare-primaria-bucuresti-este-in-procedura-de-contencios-cu-comisia-europeana-inseamna-o-amenda-intre-100-000-si-400-000-de-euro--431601
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Taxa auto pe prima înmatriculare a mașinilor second-hand importate a fost 

eliminată în 2007 după ce Comisia Europeană a deschis o procedură de 

infringement. 

ANAF a anunțat în septembrie că a restituit banii către populație. În curând va 

debuta și o nouă ediție a programului RABLA.  

„În opinia mea a fost mare sarabandă a taxelor din 2007, iar aceasta i-a costat pe 

români. Cele 3, 4, 5 taxe care au fost au intrat în contradicțiie cu regulile europene. 

Nicio formulă nu a reușit până acum. Cred că în acest an nu vom avea o astfel de 

măsură implementată”, spune Costel Alexe, ministrul Mediului. 

„Nici măcar invazia de mașini second-hand nu e un motiv ca să fie declarată 

ilegală de Comisia Europenă. Dacă am face-o pe genunchi ar fi un nou subiect de 

discuții cu Comisia Europeană”, adaugă ministrul Mediului. 

(Sursa: Digi 24) 

 

 Pactul ecologic european: Pariul de (minimum) 1.000 de miliarde. Va profita 

Romania? 

Comisia Europeana anuntat, in urma cu cateva zile, detaliile de finantare pentru 

Pactul Ecologic European, grupate in Mecanismul pentru o tranzitie echitabila si 

Planul de Investitii. Scopul: sa faca Uniunea Europeana neutra din punct de vedere 

climatic pana in 2050, adica sa reducem semnificativ emisiile de gaze cu efect de 

sera pentru a combate incalzirea globala. 

 

Suma pusa la bataie: 1.000 de miliarde de euro pana in 2030, care vor proveni atat 

din fondurile Uniunii Europene (aproximativ 500 de miliarde pana in 2027) cat si 

din mobilizarea investitiilor bancilor, fondurilor de pensii private si altor entitati, 

printr-un set complex de garantii ale Comisiei. De aici se estimeaza ca pot fi aduse 

alte 500 de miliarde desi, daca lucrurile merg bine, suma poate fi mult mai mare. 

 

 

 

https://ec.europa.eu/info/news/launching-just-transition-mechanism-green-transition-based-solidarity-and-fairness-2020-jan-15_en?pk_campaign=DG%20ENER%20Newsletter%20january%202020
https://ec.europa.eu/info/news/launching-just-transition-mechanism-green-transition-based-solidarity-and-fairness-2020-jan-15_en?pk_campaign=DG%20ENER%20Newsletter%20january%202020
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Pe de alta parte, Banca Europeana de Investitii, care va ajuta acest efort prin 

propriile garantii in transformarea ei spre o Banca Verde (investitiile in 

combustibili fosili nu vor mai fi finantate in curand) a anuntat anul trecut propriul 

pachet de finantare de 1.000 de miliarde. 

 

Nu este clar cat din acest pachet va merge spre sustinerea Planului de Investitii si 

cat va merge separat, dar nu se vor suprapune in totalitate, nici exclude, adica nu 

vor fi nici 1.000 de miliarde, nici 2.000. Dupa estimarile unor experti din 

Bruxelles, cele 2 initiative vor putea mobiliza macar 1.500 de miliarde. 

 

Motiveaza-ti angajatii cu mixul perfect de beneficii extrasalariale! Alege cardul de 

masa Up Dejun cu cost 0 si ai abonamente medicale Regina Maria de la 3 EUR/ 

angajat. Afla mai multe AICI! 

 

Anuntul Comisiei Europene este binevenit: Avem nevoie de reducerea emisiilor 

pentru a lupta cu incalzirea globala, dar in acelasi timp avem nevoie de investitii 

pentru a realiza tranzitia energetica. 

 

Romania trebuie sa stie sa profite de aceasta mobilizare de investitii fara precedent, 

in mai multe feluri: 

 

1. Sa foloseasca bani din aceste instrumente pentru a ajuta la tranzitia ecologica a 

regiunilor carbonifere. Prin asta ma gandesc in special la Complexul Energetic 

Oltenia si Complexul Energetic Hunedoara, companii aflate intr-o situatie 

dezastruoasa si care mi-e teama ca se vor "stinge" lent (sau mai putin lent), cu 

efecte sociale importante in Gorj si Hunedoara - adica oameni care isi vor pierde 

locurile de munca. 

 

Ce-i drept, capusarea politica de catre toate partidele importante ale 

postcomunismului (minus cele noi) le-a adus aici, dar efectele ne lovesc pe toti. Pe 

de alta parte, securitatea energetica a Romaniei depinde si de aceste companii si va 

mai depinde cativa ani buni. Cum le ajutam sau cum reparam efectele? 

 

 

https://eeas.europa.eu/delegations/china/70491/eu-bank-launches-ambitious-new-climate-strategy-and-energy-lending-policy_en
https://eeas.europa.eu/delegations/china/70491/eu-bank-launches-ambitious-new-climate-strategy-and-energy-lending-policy_en
https://upromania.ro/mixul-perfect-de-beneficii-extrasalariale/?utm_source=ziare&utm_medium=textad&utm_campaign=UpDejun-ReginaMaria
https://upromania.ro/mixul-perfect-de-beneficii-extrasalariale/?utm_source=ziare&utm_medium=textad&utm_campaign=UpDejun-ReginaMaria
https://upromania.ro/mixul-perfect-de-beneficii-extrasalariale/?utm_source=ziare&utm_medium=textad&utm_campaign=UpDejun-ReginaMaria
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2. Sa creasca semnificativ competitivitatea economiei romanesti care pur si simplu 

foloseste prea multa energie fata de cat ar avea nevoie, adica pierde bani, 

eficacitate si, uneori, piete. Suntem pe locul 4 din coada la acest capitol. Cum 

facem sa pierdem mai putina energie? 

 

3. Sa "bage bani in buzunare" cetatenilor facandu-le locuintele sa consume mai 

putina energie, deci sa aiba facturi mai mici, concomitent cu reducerea emisiilor de 

gaze cu efect de sera si, din nou, cresterea securitatii energetice. 

 

Romania nu trebuie doar sa fie pregatita sa acceseze banii europeni pe care ii poate 

lua direct, ci sa si creeze cadrul pentru a se putea investi in tranzitia energetica, 

pentru a nu mai vorbi despre investitiile directe pe care trebuie sa le faca. Mai ales 

ca ne obliga si Directiva Europeana pentru Performanta Energetica a Cladirilor, 

varianta revizuita in 2018, care trebuie transpusa pana in martie 2020. 

 

Din pacate, Romania a pierdut multi ani la capitolul eficienta energetica, ca vorbim 

de cladiri sau de industrie. Nu atat ca nu ne-am apucat sa investim in eficienta 

energetica devreme cat e vorba de faptul ca am facut-o cu frana de mana trasa. Am 

ratat multe miliarde care puteau sa ramana in buzunarele oamenilor si ale 

companiilor, daca erau ajutate sau impulsionate sa-si reduca nivelul de energie 

consumata. 

 

Chiar si acolo unde am investit in eficienta energetica (sau mai precis am luat bani 

europeni), cum sunt programele de anvelopare pentru blocuri, de obicei au fost 

prost puse in practica. Nici macar programe precum Casa Verde, cu subventii 

pentru panouri solare, nu au fost bine concepute de fostul guvern si m-as mira ca 

actualul sa il poata pune in aplicare. 

 

O alta problema majora: Nimeni nu coordoneaza domeniul eficientei energetice, 

unul care ar trebui sa fie strategic dar care e impartit intre mai multe entitati: 
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* Ministerul Lucrarilor Publice si Dezvoltarii 

 

Teoretic, acest minister ar trebui sa se ocupe de tot ce inseamna constructii, 

inclusiv fondurile europene pentru cladiri, cladirile fiind cel mai mare 

consummator de energie din Europa si Romania. In ultimii ani s-a miscat prost la 

acest capitol. Parte din inadecvarea celor care l-au condus, parte din faptul ca au 

alocat resurse foarte putine pentru acest domeniu. Spre exemplu, directiile si 

serviciile care se ocupa de legislatia in constructii si eficienta energetica au mult 

mai putini oameni decat ar avea nevoie. 

 

Din pacate, modul in care se aloca banii, fara a avea in vedere eficienta energetica 

reala, nu doar mimata, precum si legislatia invechita, ne "trage inapoi". 

 

* Ministerul Mediului, Apelor si Padurilor 

 

Mai degraba ineficient in ultimii ani in ce priveste alinierea la directiile europene 

privind reducerea emisiilor, ministerul pare sa se fi aplecat mai mult asupra 

tranzitiei energetice in 2020. 

 

Ministrul Costel Alexe a anuntat deja un program de finantare pentru a ajuta 

proprietarii de case sa le faca eficiente din punct de vedere energetic pentru a 

reduce costurile financiare si emisiile de gaze cu efect de sera. Este primul 

program de finantare dedicat proprietarilor, pana acum se acordau bani doar pentru 

cei care locuiesc la bloc. O veste foarte buna, sper ca si finantarea sa fie pe masura. 

 

* Ministerul Economiei 

 

Economia, care are deja industria (inclusiv companiile energetice din Hunedoara si 

Gorj) in subordine, a preluat recent de la Autoritatea Nationala pentru 

Reglementare in Energie si departamentul pentru eficienta energetica. 
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* Departamentul pentru Dezvoltare Durabila 

 

Dezvoltarea durabila presupune in primul rand eficienta energetica si energie 

"verde". Pe o parte Strategia de Dezvoltare Durabila la care se lucreaza nu prea e 

luata drept reper, pe de alta nici Departamentul nu are resursele si greutatea 

politica pentru a coordona sau influenta semnificativ strategia pentru o tranzitie 

climatica. 

 

Ca sa fie treaba treaba, Planul National pentru Schimbari Climatice si Strategia 

Energetica a Romaniei NU sunt coordonate (dar vor fi in viitor), a anuntat 

secretarul de stat Niculae Havrilet. Doua documente esentiale care vorbesc in mare 

parte de lucruri asemanatoare dar care spun lucruri diferite. Pai si atunci cum sa 

beneficiem de banii si avantajele acestei tranzitii? Only in Romania! 

 

Poate nu uitam totusi sa le coordonam si cu Strategia de Renovare a Romaniei. N-

ar fi rau, in forma in care e acum (si care nu e finala) e incurajatoare, cel mai 

coerent dintre aceste 3 ultime documente. 

 

Pe scurt, Romania trebuie sa se puna rapid pe coordonatele corecte pentru a 

beneficia de banii europeni si oportunitatile europene care vin din lupta cu 

schimbarile climatice. E una dintre sansele noastre de dezvoltare, n-ar trebui sa o 

ratam. 

 
(Sursa: ziare.com) 

 

 Guvernul a alocat un buget de 325 milioane de euro pentru investiţii prin 

ajutor de stat în anul 2020 

Guvernul a alocat un buget de 325 milioane de euro pentru investiţii prin ajutor de 

stat prin schema 807/2014 în anul 2020. Bugetul anual stabilit de Ministerul de 

Finanţe pentru această schemă de ajutor de stat era de 145 milioane de euro, 

conform datelor disponibile pe site-ul instituţiei.  
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„Guvernul a alocat pentru anul 2020 un buget de 325 milioane euro, mai mult 

decât dublu faţă de bugetul anual mediu reglementat prin legislaţia de ajutor de 

stat. 2020 este ultimul an din actualul ciclu de finanţare nerambursabilă 2014-2020 

a proiectelor de investiţii în active de minimum 1 milion euro prin ajutor de stat“, 

spune Iulian Sorescu, partener în cadrul casei de avocatură Noerr Finance & Tax. 

Prin această schemă de ajutor de stat se acordă sume sub formă de granturi, de la 

bugetul de stat construcţii noi, închirieri de construcţii existente, achiziţionarea de 

instalaţii tehnice, maşini şi echipamente noi şi achiziţionării de brevete, licenţe sau 

alte drepturi de proprietate intelectuală. Printre companiile mari care au beneficiat 

de ajutor de stat prin schema 807/2014 sunt Bosch Automotive, Automobile Dacia, 

Arctic, Teraplast, Wetterbest, Romaqua şi Maspex România. 

(Sursa: zf.ro) 

 

 Transelectrica reduce cu 2% tariful de transport al energiei electrice. 

Acţiunile scad cu 0,5%, dar pe o lichiditate de doar 150.000 de lei 

Transelectrica (TEL), monopol natural pe piaţa românească de energie electrică, a 

redus cu 1,96% tariful mediu de transport al energiei electrice din 16 ianuarie 

2020, decizie motivată de reducerea contribuţiei băneşti datorate de compania de 

stat către Autoritatea Naţională de Reglementare a Energiei de la 2% la 0,2% din 

cifra de afaceri. 

Vineri, acţiunile Transelectrica au închis în scădere cu 0,5%, dar pe o lichiditate 

redusă, de doar 150.000 de lei. Spre comparaţie, indicele principal BET s-a 

apreciat cu 0,13%.  

(Sursa: zf.ro) 

 

 Sunt prea mulţi bani în piaţă: la a doua licitaţie de atragere de depozite din 

2020, BNR a atras de la bănci 3,8 miliarde de lei la o dobândă de 2,5% pe an 

Lichiditatea a revenit în piaţa interbancară la începutul anului 2020, BNR atrăgând 

de la bănci la a doua licitaţie din acest an prin depozite cu scadenţa la o săptămână 

suma de 3,8 mld. lei.  
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Dobânda a fost de 2,5%, egală cu dobânda de politică monetară, iar scadenţa este 

în 20 ianuarie. La prima licitaţie din 2020 banca centrală a atras de la băncile 

comerciale prin depozite suma de 4,66 mld. lei. Banca centrală a optat în 2019 

pentru controlul strict al lichidităţii, menţinând dobânda-cheie la 2,5%, iar unii 

analişti anticipează că şi în 2020 se va menţine acest scenariu. 

(Sursa: zf.ro) 

 

 Un nou focar de gripa aviara in Maramures: inca 22.000 de pasari au fost 

eutanasiate 

Un nou focar de gripa aviara a fost confirmat intr-o ferma comerciala de pasari 

situata pe aceeasi platforma Seini din judetul Maramures, unde in urma cu cateva 

zile, pe 14 ianuarie 2020, a fost diagnosticat primul focar de gripa aviara din 

Romania, a anuntat Autoritatea Nationala Sanitara Veterinara si pentru Siguranta 

Alimentelor (ANSVSA). 

 

Prefectura judetului anunta ca peste 22.000 de pasari au fost eutanasiate, urmand 

acum sa fie incinerate. 

 

"In seara zilei de 17 ianuarie a fost confirmat un focar secundar de gripa aviara, cu 

acelasi subtip (H5N8), la o alta ferma comerciala de gaini ouatoare, situata pe 

aceeasi platforma unde a fost diagnosticat focarul primar (14.01.2020). Din 

ancheta epidemiologica, efectuata de catre D.S.V.S.A. Maramures, a rezultat ca 

intre cele doua ferme comerciale exista un raport de cauzalitate, acestea utilizand 

acelasi mijloc de transport al dejectiilor", se arata in comunicatul institutiei remis 

AGERPRES. 

 

In aceeasi seara, la solicitarea DSVSA Maramures, s-a intrunit Centrul Local de 

Combatere a Bolilor (CLCB) Maramures sub coordonarea prefectului judetului, in 

calitate de presedinte.In cadrul CLCB s-a aprobat planul de masuri pentru toate 

fermele aflate pe platforma avicola (8 ferme de pasare si 1 de suine), in 

conformitate cu legislatia specifica (Directiva Consiliului 94/2005/CE transpusa in 

legislatia nationala prin Ordinul presedintelui ANSVSA nr. 54/2007). 
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Potrivit sursei citate, masura de a restrictiona drumurile de acces catre toate cele 9 

ferme, luata dupa declararea primului focar, a fost mentinuta, iar Inspectoratul 

Judetean de Politie, Inspectoratul de Jandarmi Judetean si serviciile sanitare 

veterinare oficiale din judetul Maramures au luat masurile necesare pentru 

respectarea acesteia. 

 

De asemenea, sunt mentinute masurile de restrictie severe privind circulatia 

persoanelor, animalelor si a mijloacelor de transport pentru toate fermele, precum 

si in zonele de protectie si supraveghere stabilite in urma declararii focarului 

primar. 

 

Pentru exploatatiile din afara zonelor de restrictie, continua aplicarea masurilor de 

supraveghere si control, astfel incat sa se poata interveni rapid, in eventualitatea 

depistarii unor simptome care pot fi atribuite gripei aviare. 

 

"Intr-un raport stiintific privind gripa aviara aprobat la 22 martie 2018, EFSA a 

precizat faptul ca nu au existat cazuri raportate de infectii la oameni cauzate de A 

(H5N8) sau de virusurile nou aparute A (H5N5) si A (H5N6). Virusurile A 

(H5N8), A (H5N5) si A (H5N6) sunt considerate a fi in principal adaptate la 

speciile aviare, transmiterea acestora se poate realiza prin contactul, direct sau 

indirect, cu pasarile salbatice si/sau domestice purtatoare de virus, cadavre, 

dejectii, furaje contaminate, sau prin produsele si subprodusele provenite de la 

acestea", precizeaza ANSVSA. 

 

Autoritatea veterinara a anuntat marti seara ca a fost diagnosticat virusul gripei 

aviare intr-o ferma de tip comercial din judetul Maramures, cu un efectiv de 18.699 

de pasari. 

 

Reprezentantii Uniunii Crescatorilor de Pasari din Romania (UCPR) au declarat 

miercuri ca ouale din ferma de gaini din judetul Maramures au fost sechestrate inca 

din faza de suspiciune, in vederea incinerarii, confirmand ca nu au ajuns pe piata 

locala la comercializare. 
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Pe 17 ianuarie, Comisia Europeana a transmis ca in mai multe state membre, 

inclusiv in Romania, au ajuns produse de la ferme comerciale de curcani din 

Ungaria, unde a fost diagnosticat virusul gripei aviare de tip H5N8. 

 

Din analiza informatiilor primite, a rezultat faptul ca astfel de produse au fost 

introduse in Romania prin trei unitati de depozitare, de pe raza judetului Bihor. 

 

In prezent, gripa aviara mai evolueaza in Polonia, Slovacia, Ungaria si Irlanda de 

Nord. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 Registrul agresorilor sexuali, funcțional până la finalul lunii ianuarie. Cele 

15 infracțiuni vizate 

Registrul agresorilor sexuali - infracțiuni vizateObligațiilor celor înscriși în 

Registrul agresorilor sexuali 

Până la finalul lunii va funcţiona Registrul agresorilor sexuali! Asta promite Poliția 

Română. Astfel, în baza de date vor apărea toate persoanele care au fost 

sancționate sau condamnate pentru infracțiuni sexuale. Cei care intră în contact cu 

copiii sau cu persoane vulnerabile vor trebui să prezinte un Certificat de Integritate 

Comportamentală la angajare. 

Registrul îşi va extrage toate informaţiile din sistemul care eliberează cazierul 

judiciar. În el vor apărea toate persoanele care au fost condamnate pentru 15 tipuri 

de infracţiuni sexuale. Printre ele se numără violul, agresiunea sexuală, actul 

sexual cu un minor sau pornografia infantilă. 

Odată ce o persoană apare în baza de date şi iese de după gratii este obligată să le 

spună poliţiştilor unde va locui, pentru a fi vizitat de oamenii legii, măcar o dată la 

3 luni. Să le explice acestora cum își câștigă existența si mai ales cu cine intră în 

contact. 

Salariații care lucrează cu copiii sau persoanele vulnerabile sunt obligați la 

angajare să aibă așa-numitul Certificat de Integritate Comportamentală.  

https://www.digi24.ro/stiri/actualitate/social/registrul-agresorilor-sexuali-functional-pana-la-finalul-lunii-ianuarie-cele-15-infractiuni-vizate-1247666#highlight-1247666-1
https://www.digi24.ro/stiri/actualitate/social/registrul-agresorilor-sexuali-functional-pana-la-finalul-lunii-ianuarie-cele-15-infractiuni-vizate-1247666#highlight-1247666-1


CNSLR Fratia | Revista Presei 20 ianuarie 2020 31 

 

Acesta atestă dacă persoana în cauză este sau nu pe lista agresorilor. Este o 

adeverință valabilă șase luni de la eliberare. 

Până acum au fost deja emise câteva mii, pentru că legea privind Registrul 

Agresorilor a fost promulgată anul trecut în vară. 

Registrul agresorilor sexuali - infracțiuni vizate 

 trafic de persoane; 

 trafic de minori; 

 proxenetism; 

 exploatare a cerşetoriei; 

 folosire a unui minor în scop de cerşetorie; 

 folosire a serviciilor unei persoane exploatate; 

 folosire a prostituţiei infantile; 

 viol; 

 agresiune sexuală; 

 act sexual cu un minor; 

 corupere sexuală; 

 racolare a minorilor în scopuri sexuale; 

 hărţuire sexuală; 

 folosire abuzivă a funcţiei în scop sexual; 

 pornografie infantilă; 

 ultraj contra bunelor moravuri; 

 incest; 
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Obligațiilor celor înscriși în Registrul agresorilor sexuali 

de a se prezenta periodic la poliție pentru a comunica: 

- profesia; 

- mijloacele de existență; 

- persoanele minore cu care a intrat în contact; 

- locurile frecventate; 

- adresa de domiciliu. 

(Sursa: Digi 24) 

 

 Pactul Verde European: Polonia, Germania și România concentrează 

jumătate din ajutoarele din Fondul de tranziție justă 

Anunțată pentru sfârșitul lui februarie, Comisia Europeană a publicat până la urmă 

repartizarea ajutoarelor din Fondul de tranziție justă a doua zi după prezentarea 

mecanismului său de finanțare a Pactului verde european. Nesurprinzător, Polonia 

este marea câștigătoare, chiar în fața Germaniei și României. Aceste trei țări 

concentrează 50% din ajutoare, adică 3,6 miliarde de euro, potrivit francezilor de 

la Novethic, citează Rador. 

Comisia Europeană înțelege să meargă repede. A doua zi după prezentarea 

Mecanismului de tranziție justă în Parlamentul European, marți, 14 ianuarie, ea a 

publicat lista repartiției ajutoarelor între țări și a lansat ostilitățile pentru o bătălie 

care se anunță deja grea. Obiectivul său este ca Fondul pentru tranziția justă să 

poată fi operațional din 2021. 

Nesurprinzător, Polonia este marea câștigătoare și i se atribuie maximum din fond, 

plafonat la două miliarde de euro, adică 27% din ajutoare. Țara este cel mai mare 

angajator în mine de cărbune și lignit cu circa 2 milioane de salariați. După 

Polonia, Germania ar putea primi 877 de milioane de euro (11,7%). Urmează 

România (757 milioane de euro), Republica Cehă (581 milioane de euro), Bulgaria 

(458 milioane de euro), Franța (402 milioane de euro), Italia (364 milioane de 

https://www.novethic.fr/actualite/environnement/climat/isr-rse/pacte-vert-europeen-la-pologne-l-allemagne-et-la-roumanie-concentrent-la-moitie-des-aides-du-fonds-de-transition-juste-148107.html
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euro), Spania (307 milioane de euro) sau Țările de Jos (220 milioane de euro). 

 

Nicio țară nu este exclusă 

În lista sa, Bruxellesul nu exclude nicio țară și prevede un ajutor minim de șase 

euro pe cap de locuitor. Au fost aplicate criterii precise pentru a ajunge la această 

repartizare, explică Comisia. S-a ținut cont de emisiile de gaz cu efect de seră din 

industrii în regiunile în care intensitatea carbonului depășește media europeană 

(criteriu cu o pondere de 49%), rata angajării în aceste industrii foarte dependențe 

de carbon (care are o pondere de 50%) și partea de producție de turbă și de petrol 

de șist (1%). 

Din grijă pentru echitate și pentru a îndrepta fondurile spre țările cele mai puțin 

dezvoltate, a fost aplicată o ajustare în funcție de venitul mediu pe locuitor din 

fiecare țară. Ceea ce explică faptul că Germania – care a deschis multe centrale pe 

cărbune după închiderea reactoarelor sale nucleare -, clasată ca numărul unu în ce 

privește emisiile și a doua în ce privește locurile de muncă, trece după Polonia. 

ONG-urile de mediu regretă totuși că aceste noi ajutoare nu sunt condiționate de un 

plan de renunțare la energiile fosile. 

 

Planuri teritoriale de tranziție justă 

“Această metodă de alocare permite să se garanteze că repartizarea fondurilor este 

concentrată suficient pe statele membre în care provocările sunt cele mai mari, 

oferind un sprijin semnificativ tuturor statelor membre”, explică Comisia 

Europeană. “În special, statele membre al căror venit național pe cap de locuitor 

este sub 90% din media UE vor primi în jur de două treimi din finanțarea din 

Fondul pentru tranziție justă”. 

Statele trebuie acum să redacteze planuri teritoriale de tranziție justă pentru 

regiunile candidate la Fond. Acestea vor putea apoi să primească finanțare pentru 

proiecte de diversificare a economiei teritoriului, recalificarea și pregătirea 

muncitorilor din industriile dependente de carbon și asistarea închiderii acestor 

activități și restaurarea siturilor.  

 



CNSLR Fratia | Revista Presei 20 ianuarie 2020 34 

 

La sfârșitul lui februarie, o primă listă de regiuni eligibile va fi propusă de 

Comisie, apoi va urma un dialog. Polonia, singurul stat membru care nu s-a 

alăturat obiectivului european de neutralitate climatică în 2050, va trebui să-și 

revizuiască poziția în funcție de aceste noi anunțuri. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Reuniunea Consiliului Afaceri Externe al UE din 20 ianuarie 2020 

Consiliul Afaceri Externe al Uniunii Europene (UE) se reuneşte la 20 ianuarie, la 

Bruxelles, pentru a discuta despre situaţia din Bolivia, India, Libia, Venezuela, dar 

şi despre situaţia din Sahel sau despre diplomaţia în domeniul climei. Informal, 

miniştrii de externe ai ţărilor membre UE vor discuta şi despre procesul de pace 

din Orientul Mijlociu (Libia şi Irak), luând în calcul rezultatele Consiliului 

extraordinar al Afacerilor Externe din 10 ianuarie 2020, scrie site-

ul https://www.consilium.europa.eu/. 

 

Miniştrii discută mai întâi despre subiectele presante aflate pe agenda 

internaţională precum evoluţiile din Bolivia, India, Libia şi Venezuela. 

 

Cu privire la Sahel, miniştrii urmează să aibă un schimb de vederi despre 

deteriorarea situaţiei umanitare şi de securitate în Sahel şi despre rolul pe care UE 

îl poate juca în calitate de partener în regiune. La 13 mai 2019, Consiliul UE a 

adoptat concluzii cu privire la Sahel, reiterând faptul că această regiune constituie 

o prioritate strategică pentru UE şi statele membre ale acesteia. UE s-a angajat să 

promoveze securitatea şi dezvoltarea Sahelului prin promovarea dialogului politic 

şi diplomatic, securitatea şi stabilitatea, precum şi sprijinul pentru dezvoltare şi 

ajutorul umanitar. 

 

G5 Sahel este un cadru instituţional creat în vederea coordonării, cooperării şi 

dezvoltării regionale în Africa de Vest. Cele cinci ţări componente - Burkina Faso, 

Chad, Mali, Mauritania şi Niger - au pus bazele cooperării regionale în februarie 

2014, potrivit site-ul https://www.g5sahel.org/. În regiune situaţia conflictuală s-a 

extins odată cu conflictul din Mali din 2012. 

 

https://www.consilium.europa.eu/
https://www.g5sahel.org/
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În ceea ce priveşte diplomaţia climatică, miniştrii de externe continuă discuţiile pe 

marginea concluziilor adoptate de Consiliul European din 12 decembrie 2019. 

Potrivit concluziilor, Consiliul European îşi exprimă susţinerea pentru obiectivul 

creării, până în 2050, a unei Uniuni Europene neutre din punct de vedere climatic, 

în conformitate cu obiectivele Acordului de la Paris, urmând ca această instituţie să 

revină asupra subiectului în iunie 2020. De asemenea, Consiliul European invită 

Comisia să pregătească o propunere pentru strategia pe termen lung, în cursul 

anului 2020, în vederea adoptării acesteia de către Consiliu şi a transmiterii sale 

către CCONUSC (Convenţia-Cadru a Naţiunilor Unite asupra Schimbărilor 

Climatice), se arată în concluziile din 12 decembrie. 

 

Discuţia informală despre Orientul Mijlociu se va purta pe marginea discuţiilor 

anterioare din Consiliul Afaceri Externe, din data de 10 ianuarie 2020, când 

miniştrii de resort au abordat impactul acestor evoluţii asupra coaliţiei 

internaţionale implicate în lupta împotriva Da'esh. De asemenea, Consiliul a făcut 

apel la detensionare urgentă, condamnând orice atac cu privire la forţele de coaliţie 

Da'esh. 

 

*** 

Anterioara reuniune a Consiliului Afaceri Externe a fost una extraordinară şi a avut 

loc la 10 ianuarie, în contextul escaladării situaţiei din Orientul Mijlociu, ca urmare 

a ripostei Iranului împotriva SUA, după ce Statele Unite au anunţat că l-au ucis pe 

generalul iranian Qassem Soleimani (3 ianuarie 2020). 

*** 

Consiliul Afaceri Externe este una dintre cele zece formaţiuni ale Consiliului 

Uniunii Europene, fiind responsabil de acţiunea externă a UE, care include politica 

externă, apărarea şi securitatea, comerţul, cooperarea pentru dezvoltare şi ajutorul 

umanitar. Consiliul Afaceri Externe este format din miniştrii afacerilor externe din 

toate statele membre ale UE, însă, în funcţie de ordinea de zi, îi poate reuni şi pe 

miniştrii apărării, miniştrii competenţi în materie de dezvoltare sau pe cei ai 

comerţului. Consiliul Afaceri Externe se reuneşte o dată pe lună. Preşedinţia 

Consiliului Afaceri Externe este asigurată, de regulă, de Înaltul Reprezentant al 

Uniunii pentru afaceri externe şi politica de securitate, însă acesta poate fi înlocuit 

de membrul din cadrul Consiliului Afaceri Externe care reprezintă statul ce deţine 

preşedinţia semestrială, prevede Regulamentul de Procedură al Consiliului UE. 
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Consiliul UE exercită, împreună cu Parlamentul European, funcţiile legislativă şi 

bugetară, fiind compus din câte un reprezentant la nivel ministerial al fiecărui stat 

membru, împuternicit să angajeze guvernul statului pe care îl reprezintă şi să 

exercite dreptul de vot, potrivit art. 16 din Tratatul Uniunii Europene, prezentat pe 

eur-lex.europa.eu. Deşi se reuneşte în diferite formaţiuni în funcţie de subiectul 

discutat, Consiliul UE este o entitate juridică unică, lucrările sale fiind pregătite de 

un comitet al reprezentanţilor permanenţi ai statelor membre (Coreper) şi de 

comitete şi grupuri de lucru specializate. Consiliul este, de asemenea, asistat de 

Secretariatul General, aflat sub autoritatea unui secretar general. Pe ordinea de zi a 

reuniunilor pot fi înscrise subiecte cu caracter non-legislativ sau subiecte cu 

caracter legislativ. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 Cel de-al 12-lea Summit al Forumului mondial privind migraţia şi 

dezvoltarea se desfăşoară la Quito 

Cel de-al 12-lea Summit al Forumului mondial privind migraţia şi dezvoltarea 

(GFMD) se desfăşoară în perioada 20-24 ianuarie la Quito, urmând să reunească 

oficiali din toate regiunile lumii şi experţi în domeniile migraţiei şi dezvoltării, 

conform site-ului evenimentului. 

 

Evenimentul este găzduit de Ecuador în calitatea sa de preşedinte al GFMD pentru 

anul 2019. 

 

Tema centrală aleasă de Preşedinţia ecuadoriană a Forumului este "Abordări 

durabile ale mobilităţii umane: susţinerea drepturilor, consolidarea agenţiei de stat 

şi promovarea dezvoltării prin parteneriate şi acţiuni colective". 

 

Summitul trebuia iniţial să aibă loc în noiembrie 2019.  

(Sursa: Agerpres) 
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 Avertisment dur al șefei FMI: Riscăm o nouă mare criză economică. Noul 

deceniu ar putea sta sub semnul tensiunilor sociale și al instabilității piețelor 

financiare 

Șefa FMI, Kristalina Georgieva, a avertizat asupra riscurilor unei noi mari crize 

economice la nivel global, comparabilă cu cea de la sfârșitul anilor '20, marcată de 

inechitate și instabilitate financiară, potrivit Guardian. 

 

Vorbind la o conferință a Institutului Internațional Peterson din Washington, 

Kristalina Georgieva a spus că, potrivit unui nou studiu al FMI, care compară 

evoluțiile actuale ale economiei cu situația din anii '20 ce a culminat cu prăbușirea 

pieței în 1929, tendințele sunt asemănătoare. 

 

În vreme ce decalajele economice între țări s-au redus în ultimii 20 de ani, acestea 

s-au accentuat la nivel național, a mai spus ea, dând exemplu Marea Britanie. 

“În Marea Britanie, spre exemplu, 10% (din cei aflați la vârful piramidei- n. red) 

controlează acum o bogăție echivalentă cu cea controlată de 50% din populație. 

Această situație se reflectă și la nivelul Organizației pentru Cooperare Economică, 

unde veniturile și decalajele economice au atins un nivel record” a declarat ea, 

potrivit sursei citate. 

 

Directorul FMI a adăugat că, în anumite privințe, aceste tendințe îngrijorătoare 

sunt reminiscente începutului de secol 20, când forțele tehnologiei și integrării au 

condus la explozia anilor '20 și, în cele din urmă, la dezastrul financiar de la 

sfârșitul perioadei. 

 

Ea a avertizat că noile subiecte legate de criza climatică și un protecționism 

accentuat în privința comerțului înseamnă că următorii 10 ani vor fi, cel mai 

probabil, caracterizați de tensiuni sociale și volatilitate pe piețele financiare. 

 

“Dacă ar fi să identific o anumită temă pentru începutul noului deceniu, ar fi 

incertitudinea crescândă”, a mai avertizat directorul FMI. 

 

 

https://www.theguardian.com/business/2020/jan/17/head-of-imf-says-global-economy-risks-return-of-great-depression
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În contextul tensiunilor dintre SUA și Europa, ”sistemul global comercial are 

nevoie de o actualizare semnificativă”, a mai declarat șefa Fondului Monetar 

Internațional. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 

 


